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حکمت 314 

س�نگ را از هم�ان جاي�ی كه 

دشمن پرت كرده، بازگردانيد كه 

شر را جز شر پاسخی نيست.

جمعي از خان�واده ش�هدا، جانب�ازان و ايثارگران با انتش�ار 
بياني�ه اي ب�ه ح�ذف ن�ام ش�هدا از معاب�ر اعت�راض كردند.

به گزارش »ج��وان« به نقل از راه دانا، جمعي از خانواده ش��هداي 
دفاع مقدس، مدافعان حرم و تش��كل هاي جانب��ازان و ايثارگران 
انقلاب اسلامي در اعتراض به اقدام ضدفرهنگي حذف نام شهید 
كه در ايام منتهي به هفته دفاع مقدس از معابر تعدادي از شهرها 
و استان هاي كش��ور روي داد، بیانیه اي اعتراضي منتشر كردند. 
در متن بیانیه آمده اس��ت: اي��ن روزها كه معطر به ي��اد و خاطره 
حماسه آفريني و ايثارگري شهدا و جانبازان است، خاطر خانواده 
شهدا و دلسوزان انقلاب و نظام مكدر است. اين بار قرعه آزمون از 
ايمان راست قامتان و وفاداران به انقلاب و راه شهیدان، به حذف واژه 
شهید از كوچه ها و معابر شهرها افتاده است. از 1400سال پیش كه 
خون مطهر حضرت سیدالشهدا)ع( به ناحق بر زمین ريخت تا به 
امروز، طوفان هاي زيادي وزيده است تا ريشه اسلام را از جاي بكند 
اما درخت اسلام استوارتر از گذشته، شاخ و برگ  گسترانیده است، 
امروز انقلاب اسلامي ايران نیز كه به تأسي از قیام نوراني حضرت 
اباعبدالله الحسین)ع( ظهور كرده اس��ت، به  رغم همه خدعه ها و 
دشمني ها همچنان اس��توار در راه حق طلبي ايستاده و اين مهم 
محقق نمي شد جز به بركت خون پاك بیش از 200هزار شهید دفاع 

مقدس و صدها شهید مدافع حرم و جانباز جان بركف. 
اين بیانی��ه در ادامه مي افزايد: با آنكه خواس��تند ب��ر اين اقدام 
ضدفرهنگي كه ابتدا از تهران كلید خورد، با انگ »فتوشاپ بودن« 
و »هیاهوي افراطي ها« سرپوش بگذارند، اما دستور صادر شده 
به حذف نام مقدس شهدا از معابر، آنقدر پرقدرت صادر شده كه 

با اين واكنش هاي سطحي و دل خوش  كني آقايان، ظاهراً پاياني 
بر آن متصور نیس��ت. در اين روزها بارها از سوي افراد مختلف، 
جوانان انقلابي و دلس��وزان نظام به اين اقدام ننگین اعتراضاتي 
صورت گرفته اما مسئولان امر همچنان با تساهل از كنار آن عبور 
مي كنند و به صدور بخشنامه  اي بسنده كرده اند كه اجرايي شدن 
آن را فقط خدا مي داند. مگر فراموش كرده ايد كه به بركت خون 
همین شهداست كه بر كرسي هاي رياست تكیه زده ايد؟! نكند كه 
با حذف نام شهید از كوچه هاي شهر، آيندگان فراموش كنند كه 
اين كشور و اين نظام و اين آسايش و امنیت به چه قیمتي به دست 
آمده است كه اگر نام و راه ش��هید حذف شود، اولِ سردرگمي و 
گم شدن هاس��ت! بحمدالله جوانان انقلابي و خانواده ش��هدا و 
ايثارگران هوش��یارند و اجازه لطمه زدن به اين میراث گرانقدر 
درس آموختگان مكتب خمیني كبیر را نمي دهند. شهدا از دل 
مردم بیرون آمده اند و اين مردم اجازه نخواهند داد به بهانه هاي 

پوچ و خنده دار نام و ياد شهدا حذف شود.

 اعتراض خانواده شهدا، جانبازان و ايثارگران
به حذف نام شهدا از معابر

 محسن علي اكبري
تهيه كننده سينما و تلويزيون عنوان كرد

 دغدغه مديران فرهنگی 
دفاع مقدس نيست!

بيش از ۲۰س�ال است كه 
مسئله دفاع مقدس فقط 
دغدغه مقام معظم رهبري 
اس�ت. س�اير مدي�ران 
 دغ�دغ�ه  اصل�ي ش�ان 
چي��ز ديگ�ري اس�ت. 
محسن علي اكبري درباره 
دلیل تولید ك��م فیلم هاي 
دفاع مقدسي به باش��گاه خبرنگاران جوان، گفت: هنرمندان 
همه حاضرن��د در اين زمین��ه كار كنند، اما وقت��ي در برنامه 
مدي��ران ردپايي از دف��اع مقدس دي��ده نمي ش��ود، عملًا ما 
هنرمندان نیز نمي توانیم كاري كنیم. اين تهیه كننده سینما 
در ادامه افزود: اصلي ترين دلیل ب��ه بي دغدغه بودن مديران 
فرهنگي برمي گردد، ما مديري نداريم كه دغدغه اش ترويج و 
پرداخت به ارزش هاي دفاع مقدس باشد. در دهه 60 و زماني 
كه حضرت امام خمیني )ره( در قی��د حیات بودند، فیلم هاي 

زيادي در اين زمینه ساخته شد. 
علي اكبري تصريح كرد: ولنگاري فرهنگي و بحث نفوذ كه مقام 
معظم رهبري بار ها به آن اشاره كرده اند، فقط دغدغه ايشان است و 
دغدغه مديران نیست، تا زماني كه اين امور دغدغه مديران نشود، 
در واقع ما هنرمندان با زندگي خود بازي مي كنیم، يعني من نوعي 
اگر خانه يا خودرويي داشته باشم، بايد بفروشم تا پاي ارزش هاي 
انقلاب بمانم. اين در حالي است كه كساني هستند كه طنز هاي 
لوده مي سازند، درآمد هاي میلیاردي دارند و زندگي راحتي براي 
خود تهیه كرده اند و فقط پول و درآمدزايي دغدغه آنها شده است. 
اين تهیه كننده در پايان گفت: با اين تفاسیر يك هنرمند جوان 
نمي تواند در زمینه دفاع مقدس كه دغدغه هیچ كس نیس��ت، 
فعالیت كند. به نظر من بايد در قالب بخشنامه يا دستورالعمل اين 

مسئله دغدغه همه مديران فرهنگي شود. 
...........................................................................................................

 انجمن هاي هنري و ادبي بسيج 
تقويت  و توسعه مي يابد

رئي�س بس�يج هنرمن�دان از اق�دام اي�ن س�ازمان در 
جه�ت نقش آفرين�ي مؤث�ر و وي�ژه انجمن ه�اي صنف�ي 
هن�ري و ادبي بس�يج و تقوي�ت و توس�عه آنها خب�ر داد. 
به گزارش فارس، امیر نصیربیگي در افتتاحیه دوره توانمندسازي 
مسئولان انجمن هاي ادبي و هنري سراسر كشور كه صبح ديروز 
در اردوگاه هفتم تیر شهرستان رامسر برگزار شد، با اشاره به اينكه 
سازمان بسیج هنرمندان هر ساله برنامه توجیهي توانمندسازي را به 
میزباني يكي از استان ها برگزار مي كند و امسال میزبان هنرمندان 
در شهرستان زيباي رامسر هستیم، گفت: امیدواريم اين جلسات 
تخصصي در پیش��برد اهداف س��ازماني مؤثر واقع ش��ده و با نقد 
سازنده، در فضايي دوستانه شاهد پیشرفت و تعالي سازمان باشیم 
و همچنین در اين نشست ها جزئیات امور را در جهت رسیدن به 
نتیجه مطلوب بررس��ي كنیم. وي با تأكید بر برنامه هاي سازمان 
بسیج هنرمندان تصريح كرد: س��ازمان در سال 98 شبكه سازي 
تخصصي هنرمندان بس��یجي در قالب گروه هاي تخصصي را در 
دستور كار خود قرار داده تا از اقدامات انفرادي و موردي پرهیز شود 

و توجه و تمركز بر عملكرد جبهه اي و شبكه اي قرار گیرد. 
...........................................................................................................
»مهار اژدها« آماده نمايش در شبکه مستند

»مهار اژدها« نخستين مس�تند سينمايي جامع با موضوع 
واردات كالاه�اي مش�ابه و با نگاه�ي آسيب شناس�انه و 
چالشي در شبکه مستند س�يما توليد و آماده نمايش شد. 
به گزارش »جوان« در مس��تند مهار اژدها كه توس��ط محمد 
ديندار نوشته و كارگرداني شده اس��ت، علاوه بر صاحبنظران 
برجسته اقتصادي و تولیدكنندگان محصولات ايراني، جمعي از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي و مديران ارشد دولتي حضور 
دارند. در مهار اژدها با گذري بر وضعیت واردات در 100س��ال 
اخیر و نگاهي علمي به اين مقوله، نقش آقازاده ها در اين مقوله 
و تاثیرات مخرب واردات بي روي��ه بر صنعت و تولیدات داخلي 

مورد كنكاش قرار گرفته است. 
...........................................................................................................

 مجموعه اي از رذايل اخلاقي 
در يك تئاتر!

جم�لات و ديالوگ هاي غيراخلاق�ي در نمايش »امش�ب 
اينج�ا« انتق�ادات زي�ادي را در پ�ي داش�ته اس�ت. 
اين نمايش كه به تازگي اجراي خود را در يكي از تماشاخانه هاي 
تهران و با حضور بازيگران مطرح آغاز كرده است، از كلماتي استفاده 
مي كند ك��ه جاي آن در صحنه تئاتر نیس��ت، نباي��د نمايش را با 
موضوعات غیراخلاقي و نامناسب اجرا كرد. سخن از خیانت زن به 
شوهر، روابط نامشروع و اشاره هاي جنسي سبب شده تا اين نمايش 

مفهومي غیراخلاقي به خود بگیرد.

مصطفي  محمدي     ديده بان

لطفاً درباره بوي باران 

 

از كيسه خودتان خرج كنيد
    جواد محرمي

پس از آنکه نويسنده سريال پرحاشيه »بوي باران« براي 
تأييد عملکردش در مقابل منتقدان از رهبر معظم انقلاب 
هزينه كرد، حالا كارگردان اين س�ريال نيز ناجوانمردانه 
ادعا مي كند پيش از س�اخت آن به طور ش�فاهي از رهبر 
انق�لاب درباره س�اخت اي�ن اث�ر تأييديه گرفته اس�ت. 
راحت ترين كار براي پايان دادن انتقادها به عملكرد ضعیف 
يك مجموعه كه نتیجه كارشان از كیسه بیت المال به انجام 
رسیده اين است كه ادعا كنند به طور مستقیم يا غیرمستقیم 
رهبري معظم انقلاب كار آنها را تأيید كرده است. وقتي موج 
انتقادها از سريال ضعیف و پرحاش��یه بوي باران در فضاي 
مجازي به راه افتاد هی��چ كس فكرش را ه��م نمي كرد كه 
نويس��نده اين اثر با حضور در يك رسانه اصلاح طلب مدعي 
ش��ود محتواي س��ريال را با بالاترين مقام كشور هماهنگ 
كرده و ايش��ان آن را تأيید كرده اند! چه كسي باور مي كند 
رهبر انقلاب با آن همه مشغله اي كه از آن خبر داريم آنطور 
كه عوامل س��ريال بوي باران مطرح مي كنند رهنمودهايي 
داده باشند كه نتیجه اش سريال بوي باران شده باشد. اينكه 
هر شخص مسئولي در نظام جمهوري اسلامي پس از خراب 
شدن نتیجه كارش به خود اين حق و اجازه را بدهد كه خود را 
پشت مقام معظم رهبري پنهان كند و از ايشان براي دفاع از 
عملكرد خود هزينه كند به طور قطع رويكردي ناجوانمردانه 
و كاملاً غیرمنصفانه است و به نظر مي رسد بايد جايي از سوي 
دلسوزان امر و در اين مورد از سوي مديران صداوسیما جلوي 

اين خرج كردن ها از كیسه رهبري گرفته شود. 
حدود 20روز پیش بود كه عباس نعمتي نويسنده سريال بوي 
باران در اوج انتقادهاي مردمي از اين س��ريال به خبرآنلاين 
دعوت ش��د و در قالب يك گف��ت و گوي مفص��ل نتیجه كار 
پرانتقادش را به نوعي ب��ه توصیه هاي رهب��ر انقلاب مرتبط 
كرد؛ »مقام معظم رهبري در يكي از ديدارهاي مسئولان در 
خصوص آسیب هاي اجتماعي فرمودند شش ماه ديگر جلسه 
بعدي برگزار مي شود تا دس��تگاه ها اقدامات فوق العاده اي كه 
در خصوص آسیب هاي اجتماعي در اين مدت انجام داده اند 
را ذكر نمايند. مقام معظم رهبري فرمودند مس��ئله اساس��ي 
كشور اين موضوعات است و انتخابات رياست جمهوري را در 
كنار اين موضوع، فرعي دانستند. ايشان مي فرمايند همین كه 
مسئولان مشكلات مردم را بیان كنند و توضیح دهند و مردم 
ببینند مسئولان مشكلات آنها را درك مي كنند صبر و تحمل 
جامعه در تحمل سختي بالا مي رود. حالا با اين توصیه ايشان 

بايد دردها و مسائل واقعي مردم را بگويیم يا خیر؟«
نويسنده بوي باران با بیان جملات بالا خیلي شیك و راحت 
ادعا مي كند كه محتواي مورد انتقاد س��ريال بوي باران با 
رهبري معظم انقلاب هماهنگ ش��ده اس��ت. جالب است 
كه كارگردان بوي باران نی��ز در گفت وگويي با خبرگزاري 
مهر كه ديروز منتشر ش��د تقريباً مش��ابه همین حرف ها 
را مي زند: »م��ن ابتدا بايد نكته اي را ب��ه صورت كلي بیان 
كنم. ما چند سال پیش در جلس��ه اي خدمت مقام معظم 
رهبري رسیديم... بعد از پخش هم خیلي ها گفتند قصه ما 
»سیاه نمايي« است و من مي خواهم شما اين واژه را تعريف 
كنید خدا را شكر. رهبر انقلاب در آن جلسه مواردي را به ما 

گوشزد كردند كه ما از آنها بهره گرفتیم.«
بماند كه اساس��اً اصل انتقادهاي مردمي درباره سريال بوي 
باران ربطي به واژه دستمالي شده سیاه نمايي ندارد. در واقع 
نگاه منتقدان به س��ريال از جهت مس��ائل امنیتي نبوده كه 
بخواهند بحث س��یاه نمايي را مطرح كنن��د و موضوع اصلي 
ترويج بداخلاقي در سطح جامعه به واسطه پخش اين سريال 
بوده است. درباره اين موضوع زياد نوشته ايم كه دست گذاشتن 
بیش از حد و افراطي روي برخي نقاط منفي جامعه كه البته 
وجود آنها را نیز نمي توان انكار كرد سبب ترويج آنها در جامعه 
مي شود و تمركز روي فضايل اخلاقي، خوبي ها و نقاط مثبت 
در تولیدات نمايشي نیز موجب گسترش آنها در سطح جامعه 
مي گردد و اين استدلال منطقي همواره با پیش كشیدن واژه 
سیاه نمايي از سوي افراد به بیراهه كش��یده مي شود. معلوم 
نیست چرا عوامل سريال بوي باران به خود اجازه هزينه كردن 
از رهبر انقلاب را مي دهند. خرج كردن از ايشان از سوي افرادي 
كه عملكرد آنها زير سؤال اس��ت را بايد اقدامي ناجوانمردانه 
تلقي كرد و انتظار داشت دست كم مديران صداوسیما از تكرار 

اين عمل غیرمنصفانه جلوگیري به عمل بیاورند.

توضيحات وزير ارشاد درباره حواشي پيرامون فيلم سينمايی »مست عشق«

درباره فيلم »مست عشق« طبق قانون عمل می كنيم

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در واكنش به برخي حواشي ايجاد شده 
پيرامون توليد و نمايش فيلم سينمايي »مست عشق« كه درباره 
بخش هايي از زندگي شمس و مولانا است، گفت: به طور طبيعي مسير 
استفتا از مراجع تقليد مسير كسب نظر آنهاست و طبعاً اين نظرات 
نيز قابل احترام است، اما قوانين كشور مسير خود را طي مي كند. 
عباس صالحي وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي پیش از ظهر ديروز در 
حاشیه جلسه هیئت وزيران در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشي 
درباره حواشي ايجاد ش��ده پیرامون س��اخت فیلم سینمايي »مست 
عش��ق« كه درباره بخش هايي از زندگي شمس تبريزي و مولانا است، 
اظهار كرد: پروانه ساخت فیلم هايي كه در داخل كشور ساخته مي شوند 
از سوي وزارت ارشاد صادر مي شود و اين فیلم ها پس از كسب مجوزهاي 

لازم به مرحله تولید و سپس نمايش مي رسند. 
وي افزود: درباره فیلم »مست عشق« چون ساخت آن در داخل ايران 
اتفاق نمي افتد، مسیري كه فیلم هايي كه در داخل ساخته مي شود را نیز 
طي نمي كند و طبعاً اين امكان براي بررسي فیلمنامه و ساير جزئیات آن 

در سازمان سینمايي فراهم نمي شود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره اعلام نظر برخي مراجع نسبت 
به ساخت فیلم »مس��ت عش��ق« با تأكید بر اينكه نظرات مراجع 
قابل احترام است، خاطرنش��ان كرد: به طور طبیعي مسیر استفتا 
مسیر كس��ب نظر مراجع اس��ت و طبعاً نیز قابل احترام است اما 
قوانین كشور مسیر خود را طي مي كند. صالحي يادآور شد: پیش 
از اين سريال ها و فیلم هاي متعددي در صداوس��یما در ارتباط با 

شخصیت هاي شمس و مولانا ساخته شده است. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه نگاه وزير ارش��اد نسبت به ساخت اين 
اثر سینمايي چیس��ت، اظهار كرد: چون مسیر تأيید فیلمنامه »مست 
عشق« طي نشده است، هر گونه قضاوت درباره آن قضاوت زودهنگامی 
است. ساخت اين فیلم در داخل كشور اتفاق نیفتاده و به همین دلیل 
نیز ما از آن اطلاعات كافي نداريم. وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي ادامه 
داد: موضوعي كه تاكنون مطرح شده بازيگر ايفا كننده نقش مولانا است  
كه پیش از اين  مطرح شده بود يك ش��خصیت ترك ايفاگر اين  نقش 
است، اين موضوع منتفي شده و قرار است بازيگران نقش شمس و مولانا 

هر دو ايراني باشند. 
وي در پايان در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامي با مراجع تقلید گفت وگوهايي درباره موضوعاتي از اين 
دست داش��ته اس��ت، تأكید كرد: ما حتماً با مراجع محترم تقلید 
همواره در گفت وگو هس��تیم. همچنین از س��وي ديگر استفتا از 
مراجع تقلی��د روند طبیعي خودش را دارد و ه��ر كس مي تواند از 
مرجع تقلید خود سؤال بپرسد، مراجع تقلید نیز بر اساس مسائل 

فقهي نظرات خود را عرضه مي كنند.

    كتاب

 آيين رونمايي
 از كتاب »ايستاده ام« برگزار شد

 كتاب »ايستاده ام« به قلم حسين گلدوست و روايتگري هادي صدقي 
در فرهنگسراي اميد بوستان خيام رونمايي شد. 

كتاب »ايس��تاده ام« خاطراتي از هادي گلدوست اس��ت كه مبارزات واحد 
اطلاعات و عملی��ات در مبارزه با ضدانقلاب در جنگل ه��اي گیلان را بیان 
مي كند. محسن دريالعل مدير انتشارات روايت فتح در اين مراسم با اشاره 
به مسیري كه اين نشر براي انتشار آثار در پیش گرفته، يادآور شد: ما قرار 
است راوي فتوحات انقلاب اسلامي باش��یم و اين فتوحات مي تواند در هر 
زماني اتفاق افتاده باش��د، حتي مي تواند راوي شكست هايي باشد كه براي 
ما فتوحاتي به همراه داشته است. ما مي خواهیم فتوحات را روايت كنیم و 

براي آن برنامه داريم. 
مرتضي سرهنگي، مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنري در اين مراسم 
با اشاره به سختي هاي نوشتن از جنگ گفت: نوشتن از جنگ سنت است، هر 
جنگي در روز و ساعت معیني آغاز و در روز و ساعت معیني نیز تمام مي شود 

ولي دامنه مطالعاتي آن تا قرن ها ادامه پیدا مي كند. 
حسین گلدوست، نويس��نده كتاب »ايس��تاده ام« در اين مراسم با اشاره به 
رزمندگان دوران دفاع مقدس گفت: هادي صدقي از نس��ل اولین پاسداران 
انقلاب است كه به شدت فروتن و متواضع است و هر جلسه كه براي مصاحبه 
نزدش مي رفتم بیشتر به اين نتیجه مي رسیدم كه اگر خاطرات اين قبیل افراد 

ثبت و ضبط نشود، ضربه اي به موجوديت ما وارد مي شود. 
در پايان مراسم نیز از اين كتاب رونمايي شد و حاضران در اين آيین به امضاي 

تابلوي نمادين كتاب پرداختند.

    محمدصادق عابديني
موسيقي پاپ سال هاس�ت از دست گروهي 
خاص خارج ش�ده و از عش�ق هاي خياباني 
و موضوع�ات كم ماي�ه فرهنگي به مس�ائل 
مهم تري رس�يده اس�ت. از جمل�ه مواردي 
كه موس�يقي پاپ در ح�ال پا گذاش�تن به 
 حيط�ه آن اس�ت، موض�وع س�بك زندگي 
ايراني- اسلامي است. انتشار قطعه »ريحانه« 
با صداي حس�ين حقيقي از جمله تازه ترين 
توليدات در اين حوزه است. حسين حقيقي 
خوانن�ده ج�وان كش�ورمان در گفت وگو با 
»جوان« به موضوع موس�يقي پاپ و سبك 
زندگ�ي ايراني- اس�لامي پرداخته اس�ت. 
 قطعه ريحانه برخ�لاف جريان غالب 
موسيقي پاپ فارسي، به دنبال ارائه 
تصوي�ري از رابطه يك پ�در و دختر 
اس�ت كه در آن رويکرد خان�واده و 
مذهب نيز ديده مي ش�ود، چطور به 

فکر توليد اين قطعه افتاديد؟
از مدت ها پیش به فكر تولید قطعه اي براي روز 
دختر بودم و دغدغ��ه آن در ذهنم بود. موضوع 
را با دوستان مركز »مأوا« مطرح كردم و قطعه 

ريحانه با كمك آنها تولید و منتشر شد. 
 ريحانه از جمله القاب حضرت فاطمه 
زهرا)س( است، انتخاب اين نام براي 
قطعه »ريحانه« اش�اره به موضوع يا 

شخص خاصي دارد؟
ريحانه هم از القاب حضرت صديقه طاهره)س( 
است و هم در احاديث متعددي از جمله حديث 
معروفي از حضرت رسول)ص( استفاده شده كه 
از دختر ها با عنوان »ريحانه« به معناي نازك تر 
از برگ گل ياد كرده اند كه نش��انه اي از لطافت 
دختران اس��ت، البت��ه خداوند دو س��ال پیش 
دختري به من عطا كرد كه ن��ام او را »ريحانه« 
گذاشتیم. من در موسیقي پاپ به دنبال سبك 
زندگي ايراني- اسلامي هستم و در قطعه ريحانه 
نیز انگیزه ام ارائه تصويري از رابطه دختر و پدر 

در تراز انقلاب اسلامي است. 
 چقدر مي شود در موسيقي به موضوع 
سبك زندگي ايراني- اسلامي نزديك 

شد؟
من در موس��یقي پ��اپ آنچ��ه اعتق��اد دارم را 
مي خوانم و فك��ر مي كنم پرداختن به س��بك 

زندگي ايراني- اسلامي و عاشقانه هايی از جنس 
عشق زن و شوهر، پدر به دختر يا عشق فرزندان 
به پدر و مادر، عشق به امام حسین)ع( و امید به 
آينده از جمله مواردي است كه پرداختن به آنها 

به طور قطع با استقبال روبه رو خواهد شد. 
 فضاي موسيقي پاپ چندان با چنين 
حال و هوايي آش�نايي ن�دارد، فکر 
مي كنيد چنين گفتمان و علاقه اي در 

محافل موسيقي شکل بگيرد؟
چندان اهمیتي ندارد كه در محافل موس��یقي 
چنی��ن گفتمان��ي ش��كل بگی��رد، ام��ا قطعاً 
ش��كل گیري آن در جامعه اهمی��ت دارد و به 
نظرم اين اتفاق رخ خواهد داد و فراگیر خواهد 
شد. مهم اين است كه بتوانیم قطعات تولیدشده 
در س��بك زندگي ايراني- اس��لامي را در قالب 

كنسرت ارائه دهیم. 
 يعني زماني مي رسد كه موسيقي ای 
كه از سبك زندگي اسلامي مي گويد 

جريان ساز شود؟
ان ش��اءالله اين اتفاق در موس��یقي رخ خواهد 
داد. نمي خواهم بگويم وضعیت فعلي موسیقي 
پاپ اس��فبار اس��ت ولي خیلي از افراد س��بك 
زندگي شان را در موسیقي پاپ نمي بینند براي 

همین آن را دنبال نمي كنند. 
 مي ش�ود از طري�ق موس�يقي پاپ، 
سبك زندگي اس�لامي را در جامعه 

ترويج داد؟!
من س��بك زندگي خودم را مي خوان��م. لزوماً 
نمي گويم س��بك زندگي »من« الگو است ولي 
نگاه كنید ما بچه مس��لمان ها و ش��یعه ها نقاط 
مش��ترك زيادي در زندگي داريم. حرف زدن 
درباره همین ش��باهت ها در موسیقي مي تواند 
طرفداران زيادي داش��ته باشد. من در قطعاتي 
مث��ل »دورت بگ��ردم«، »خل��وت خ��وب« و 

»تماش��ايي« كه پیش تر منتشر ش��ده بود نیز 
به اين نكات توجه داشتم و بازخوردهاي خوبي 

دريافت كردم. 
 چطور مي شود از موسيقي پاپ براي 
پرداختن به زندگي مؤمنانه استفاده 
كرد در حالي كه هنوز هم بسياري از 
افراد معتقدند موسيقي و به خصوص 
پاپ، پديده اي غربي بوده و س�ازگار 
ك�ردن آن ب�ا فرهنگ اس�لامي كار 

دشواري است؟!
حضرت آقا در سخناني كه فكر مي كنم در سال 
77 فرمودند اش��اره داش��تند كه »موسیقي را 
نجات دهید« اين سخن يعني موسیقي كارايي 
دارد، اما از چیزي كه هست بايد رها شود، زيرا 
كاركرد موسیقي پاپ امروز با آنچه در پیش از 
انقلاب وجود داشت متفاوت است. تقريباً همه 
ما از صبح تا ش��ب با موس��یقي پاپ س��ر و كار 
داريم. از برنامه ه��اي راديو و تلويزيون گرفته تا 
فضاي مجازي و مي ش��ود الگوي مناسبي از آن 

را ارائه داد. 
 چه بازتاب هايي از قطعاتي كه تا امروز 

منتشر كرده ايد، دريافت كرده ايد؟
بازتاب هاي خیلي خوبي گرفته ام. اين نوع موسیقي 
از آن دس��ت آثار دختر- پس��ري نیست. خیلي 
دوس��ت دارم موس��یقي من را زوج هاي جوان و 
خانواده ها بشنوند و دنبال كنند. خیلي ها به من 
گفته اند كه »ريحانه« را در خانه با فرزند دخترشان 
گوش مي كنند. خیلي دوس��ت دارم موسیقي ای 
را كه س��اخته مي ش��ود، زوج هاي جوان كه تازه 
زندگي مشتركشان را آغاز كرده اند گوش كنند نه 

رابطه هايي كه در خیابان ها شكل مي گیرد. 
 فضاي موسيقي پاپ هنوز در دست 
ترانه هاي�ي اس�ت كه از عش�ق ها و 
خيانت هاي خياباني مي گويند، فکر 
مي كنيد س�بك زندگي مؤمنانه در 
موس�يقي مي توان�د اي�ن ترانه ها را 

كنار بزند؟
در ترانه »خلوت خوب« كه با ترانه حامد عسگري 
خواندم بیتي دارد كه مي گويد: »تو اين دنیا كه 
گاهي تلخ و دلگیره/ خوشي اينكه با هم بد نبوديم/ 
مي دونیم اين همه شیرين نمي شد/ اگه ماه عسل 
مشهد نبوديم« اين ترانه مش��خص است براي 
زوج هاي جوان و مذهبي است كه زندگي شان را 
در مشهد و كنار حرم امام رضا)ع( آغاز كرده اند. 
قطعاً اين قطعه براي دوست دختر، دوست پسر ها 
نیست و اگر در لیست آهنگ هايشان به اين قطعه 
برسند ممكن است دوجور برخورد كنند يا آن را 
كنار بگذارند يا اگر كار به لحاظ هنري با كیفیت 

باشد با آن ارتباط برقرار كنند و اثر هم بگیرند. 
 براي آين�ده كاري در دس�ت توليد 

داريد؟
الان مشغول كار روي قطعه اي هستم كه حال 
و هواي اربعین را دارد. شاعر آن قاسم صرافان 
اس��ت. در اين قطعه نیز نگاه من به خانواده در 
راهپیمايي اربعین اس��ت كه به تأس��ي از قیام 
خانوادگي امام حس��ین)ع( شكل گرفته است. 
امیدوارم با عنايت خود حض��رت براي اربعین 

آماده شود.

در گفت وگوي »جوان« با خواننده قطعه »ريحانه« مطرح شد

 مخاطب موسيقي من 
خانواده ها و زوج های جوان هستند

خيلي دوس��ت دارم موسيقي من 
را زوج هاي ج��وان و خانواده ها 
بشنوند و دنبال كنند. خيلي ها به 
من گفته اند كه »ريحانه« را در خانه 
با فرزند دخترشان گوش مي كنند


